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حسن رسولی عنوان کرد
نقش رئیسی در میانجیگری 

بین جنتی و تاجزاده
خبرآنلایــن: حســن رســولی، فعال سیاســی  �

اصلاح طلــب، با ذکر یک خاطره از رئیســی عنوان 
کرد: «بنده به یاد دارم در ســال ۷۹ به همراه آقای 
مصطفی تاجزاده در وزارت کشور به عنوان معاونان 
شــخص وزیر حضور داشــتیم و در آن دوران آقای 
رئیســی نیز ریاست ســازمان بازرســی کل کشور را 
برعهده داشــت. در همان ســال شــورای نگهبان 
شــکایتی را در قبــال آقــای تاجزاده مطــرح کرده 
بود که نتیجه آن منجر به انفصال خدمت ایشــان 
می شــد؛ هرچند آقای تاجزاده نیز به صورت متقابل 
از آیت االله جنتی شکایت کرده بود». رسولی اضافه 
کرد: «آقای رئیسی در مقام ریاست سازمان بازرسی 
کل کشــور وقت، تمام تلاش خود را به کار گرفت تا 
تنش میان آقایان جنتی و تاجزاده به حداقل ممکن 
برسد». عضو سابق شورای شهر تهران در پاسخ به 
این پرسش که سرنوشت شــکایت آقای تاجزاده از 
آیت االله جنتی به کجا رســید، بیان کرد: این موضوع 
بارها رسانه ای شد؛ اما برخلاف قانون اساسی در این 
دعوای متقابل حکم انفصــال آقای تاجزاده صادر 
شــد؛ ولی هیچ خبری از پیگیری قضائی شــکایت 
او از شــخص آیت االله جنتی نشد». رسولی تصریح 
کرد: «بنده شــاهد بودم که آقای تاجزاده بارها برای 
پیگیری شکایت خود اقدام کردند؛ اما سؤال اصلی 
اینجاست که چرا هیچ گاه پاسخ روشن قضائی به او 

داده نشده است».

از سوی معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد
مصوبه افزایش سرمایه بیمه فوت و 
حوادث بازنشستگان و مستخدمین 

رسمی
ایســنا: هیئــت وزیران در جلســه مــورخ ۱۹  �

آبــان ۱۴۰۰، بــا توجه بــه اتمام مهلــت مقرر در 
تصویب نامــه مربــوط بــه بیمه فــوت و حوادث 
بازنشســتگان و مستخدمین رســمی دستگاه های 
اجرائــی، ضمن موافقت با تمدیــد این مصوبه به 
مدت پنج ســال از تاریــخ اول فروردیــن ۱۴۰۰، با 
افزایش مبلغ ســرمایه بیمه مذکور موافقت کرد. 
بر اســاس این، سرمایه بیمه برای هر نفر بابت فوت 
به هر علت و نقــص عضو یــا ازکارافتادگی دائم 
(کلی و جزئی) بر اثر حوادث در ســال ۱۴۰۰ مبلغ 
۱۵۰ میلیون ریــال و حق بیمــه ماهانه (مجموع 
سهم الشــرکه دولــت و ذی نفع) مبلــغ ۹۰ هزار 
ریال برای هر نفر بدون درنظرگرفتن ســقف سنی 
تعیین می شود و برای سال های بعد، سرمایه بیمه 
معادل نرخ ضریب افزایش حقوق کارکنان دولت 
و سهم الشــرکه دولت و ذی نفعان بابت حق بیمه 
نیز به همین نســبت افزایش می یابــد. حق بیمه 
سهم دســتگاه های اجرائی نیز در سقف اعتبارات 

ابلاغی تأمین و پرداخت می شود.

وزارت اطلاعات:
۲ مدیر و ۲ کارمند شهرداری 

دستگیر شدند
مهر: دو مدیر و دو کارمند شــهرداری از ســوی  �

وزارت اطلاعات دســتگیر شدند. با رصد اطلاعاتی 
و اقدام عملیاتی ســربازان گمنام امام زمان (عج) 
در اداره اطلاعات دو مدیر و دو کارمند شــهرداری 
کرمانشاه با دستور قضائی دستگیر شدند. به گفته 
منابع آگاه، دستگیری این افراد در ادامه دستگیری 
و برخورد با مفاســد اقتصادی و اداری در اســتان 
کرمانشــاه شــده بود. گفتنی اســت در هفته های 
گذشته نیز دو نفر از کارمندان شهرداری کرمانشاه 
بــا جعل عنوان اقدام به کلاهبــرداری و اخاذی از 

مردم در محل کار دستگیر شدند.

۶ وزیر دولت رئیسی تذکر گرفتند
ایلنا: عضو هیئت رئیســه مجلس، تذکرات کتبی  �

نمایندگان به مسئولان اجرائی کشور را قرائت کرد. 
روح االله متفکرآزاد، عضو هیئت رئیســه مجلس، در 
جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی، تذکرات 
کتبی نمایندگان خطاب به مســئولان اجرائی کشور 
را به شرح زیر قرائت کرد. تذکر محمدتقی نقدعلی 
نماینده خمینی شــهر به همراه ۳۴ نماینده دیگر به 
وزیر اقتصاد درباره ضرورت تســریع در امکان ثبت 
مفاد چک در سامانه صیاد با استفاده از دستگاه های 
خودپرداز بانک ها و تذکر به همراه ۳۲ نماینده دیگر 
به وزیر راه درباره رعایت دســتورالعمل ها و احداث 
سرعت گیر در جاده های کشور و تذکر به همراه ۲۸ 
نماینده دیگر به وزیر تعاون درباره لزوم تسری قانون 
ســختی کار و فرزندان کارفرماهــا به ویژه در حوزه 
مشاغل سنتی. تذکر مجتبی بخشی پور نماینده مردم 
اســلام آباد غرب به وزرای نیرو و جهاد کشــاورزی 
برای تســریع در تخصیص آب کشــاورزی و تکمیل 
شــبکه های پایین دســت ســدهای منطقه جهت 
زمین های کشاورزی شهرستان های اسلام آباد غرب 
و دالاهو. تذکر حسین محمدصالحی دارانی نماینده 
فریــدن و علی حــدادی، بهزاد رحیمــی، یعقوب 
رضازاده، قاسم ســاعدی، کیومرث سرمدی، مجید 
نصیرائی، محمدمهدی فروردین، احمد محرم زاده، 
حسین میرزایی و جواد نیک بین به وزیر کشور درباره 
تسریع در تأسیس پاسگاه انتظامی در دامنه و بخش 

زنده رود شهرستان داران فریدن.

تعلیق استراتژی ها در ایران
درحالی که در کشور ایران آب معدنی بسیار گران تر 
از بنزین اســت، با ارائه انرژی تقریبا مجانی، کشور ایران 
به یکــی از پرمصرف ترین کشــورهای جهان در حیطه 
انرژی تبدیل شــده اســت و در حیطه مصرف بنزین با 
کشــوری مثل چین بــا ۱۵ برابر جمعیت کشــور ایران  
برابری می کنــد. عجیب اینکه این مبلغ همه ســاله با 
افزایش ۲۰ تا ۲۵ درصدی مواجه است و در همین حد 
هم به نقدینگی کشــور افزوده می شود. در نتیجه باید 
یک استراتژی اساســی برای حل این مسئله ارائه شود 
زیرا تداوم این مســئله در آینده ســبب ایجاد مشکلات 
عدیده ای خواهد شــد  ولی در این حین، مســئولان امر 
هیچ اســتراتژی کوتاه مدت و بلندمدتــی برای حل آن 
ندارنــد. ۴- ابرچالش دیگر در ایران که باید برای آن یک 
اســتراتژی بلندمدت داشــت، بحث کم آبی و استفاده 
از ذخایر آب های زیرزمینی اســت که هر ســاله افزایش 
می یابد و هیچ استراتژی بلندمدتی برای حل این معضل 
اندیشیده نشــده است. حتی مشخص نیست که مزیت 
نسبی کشور ما در امر توســعه و پیشرفت چیست؟ آیا 
باید در کشاورزی خودکفا باشیم یا کشاورزی را به دلیل 
محدودیت منابع آبی کاهش داده و به سمت صنعت 
برویم. به گفته کارشناسان امر۹۰ درصد آب مصرفی در 
ایران در کشــاورزی استفاده می شود و آبیاری همچنان 
ســنتی و غرقابی انجام می شــود و از روش های جدید 
آبیاری استفاده نمی شــود. برای مثال جهت تولید یک 
هندوانه شــش کیلویی، ۶۰ لیتر آب مصرف می شود و 
سالانه حدود ۲۰۰ میلیارد مترمکعب از ذخایر آب های 
زیرزمینی کم می شــود و دشــت های مختلــف ایران 
دچار فرونشســت زمین هســتند و این امر حتی تا قلب 
شــهرهایی مثل تهران، اصفهان، مشــهد و... رســوخ 
پیدا کرده اســت و مســئولان جامعه هیچ اســتراتژی 
بلندمدتــی برای جلوگیری از ایــن فاجعه ملی ندارند. 
همه ســاله این فرونشســت زمین شــدت بیشتری پیدا 
می کند و همچنان مدیریت در یک ســردرگمی، تعلیق 
و روزمرگــی گیر کرده اســت. ۵- ابرچالش دیگری که 
مسئولان جامعه هیچ فکر، ایده و استراتژی مشخصی 
برای حل آن ندارند، آلودگی هوای شهرهای بزرگ است 
که همه ســاله هم بر میزان آن افزوده می شود. شهری 
مثــل تهران بــا ۱۴ میلیون نفر جمعیت شــکل گرفته 
اســت ولی وســایل نقلیه عمومی مناسب و در حد آن 
شــکل نگرفته است. ناوگان حمل ونقل عمومی ناقص 
و فشل در تهران و شــهرهای بزرگ دیگر کارایی لازم را 
ندارند و اســتفاده از وسایل حمل ونقل شخصی باعث 
ایجاد ترافیک سنگین و سرســام آور در شهرهای بزرگ 
شــده است. به قول کارشناسان مســئولان امر فقط در 
فکر سپری کردن وقت قانونی مسئولیت خود هستند تا 
مدت قانونی آنها تمام شــده و به دنبال کار خود بروند. 
بنابراین اگر بخواهیــم از این ابرچالش ها برشــماریم، 
تعداد آنها بســیار زیاد خواهد بود که همگی حل نشده 
باقی مانــده و گویی دچار تعلیق شــده اند. برای مثال 
در حل کــردن حضور زنان در اســتادیوم های ورزشــی 
و خصوصی کردن دو باشــگاه فوتبــال معروف تهرانی 
که ســالانه میلیاردها تومان بودجــه به دولت تحمیل 
می کنند، برنامه ای وجود ندارد. درحالی که در همه دنیا 
تیم های ورزشــی خصوصی هستند و هیچ ارتباطی به 
دولت ندارند و ســالانه سوددهی کلانی ایجاد می کنند، 
ما هنوز نتوانســته ایم حق شرکت این دو تیم فوتبال در 
مســابقات را از کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا بگیریم 
و حتــی نمی توانیم به دلیل تحریم ها از ۱۷ کشــور دنیا 
که تکنولــوژی VAR (کمک داور ویدئویــی) دارند، این 
تکنولوژی را خریداری کرده و استفاده کنیم. به دلیل نبود 
تکنولوژی VAR در کشور ایران، ممکن است کشور ایران 
را از میزبانی مسابقات فوتبال محروم کنند و ما نتوانیم در 
کشور خودمان میزبان تیم های دیگر باشیم. آیا این همه 
بی برنامگی و این همه مشکل شایسته جامعه تاریخی 
مثل ایران اســت؟ چرا برای این همه مسائل حل نشده 
راه حل و اســتراتژی وجــود ندارد و ایــن بی برنامگی و 
تعلیق و روزمرگی تا چه زمانی می تواند تداوم پیدا کند؟
* عضو هیئت علمی بازنشسته دانشگاه

تصمیم بزرگ دولت
لازم است در بحران مالی و اقتصادی فعلی، دولت 
کسری بودجه را نه با افزایش مالیات کارگران، کارمندان 
و تولیدکنندگان بلکه از سازمان هایی که تاکنون مالیات 
نداده اند، شــروع کنــد. مطالبه شــفافیتِ هزینه کرد و 
درآمد دولت و تأمین کالاهــا و خدمات عمومی ارتباط 
بیــن جامعه مدنی، دولت و اقتصاد را نشــان می دهد. 
ســاختار طبقاتی و نحــوه تعامل و ارتبــاط طبقات با 
نخبگان سیاســی متغیرهای مهم دیگری هســتند که 
نشــان دهنده رویکرد تعاملی و ارتباطی بین سه عرصه 
اجتماعی، سیاســی و اقتصادی اســت. سیاســت های 
مالیاتی دولت می تواند نحوه سازماندهی فعالیت های 
اقتصادی را متأثر کند. معافیت های مالیاتی، مشوق های 
مالیاتــی و بخشــودگی ها می تواند تســهیل کننده نوع 
خاصــی از فعالیت های اقتصادی یــا مانع برخی دیگر 
باشــند. نظام مالیاتی تأثیرات وســیعی بــر حوزه هایی 
ماننــد خانــواده، ازدواج، میزان انحرافــات و مهاجرت 
می گــذارد. نظام مالیاتی و نحوه درآمدزایی و هزینه کرد 
دولت نشان دهنده مجموعه ای از روابط بین کنشگران، 
فعالیت هــا، قواعد و قوانین و زمینه هــای اجتماعی و 
تاریخی اســت. فرار مالیاتی، بخشودگی های نامناسب 
مالیاتی و وجود سازمان هایی که با ندادن مالیات جامعه 
مدنی را نادیده می گیرند، نشان دهنده آرایش نامناسب 
دولت بــا جامعه مدنی و اقتصاد اســت. در وضعیت 
فعلــی دولت می توانــد از بازبینــی و بازاندیشــی در 
معافیت های مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی ارتباط 
و تعامــل بهتری با جامعه  مدنی برقرار کند و وضعیت 

را بهبود بخشد.

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره  4146 چهارشنبه   26 آبان 1400

 شــرق: اختراع دوباره چرخ یا تورم قانون گذاری؟ شاید 
هم هردو. کار همیشــگی دولتمردان و سیاسیون. هنوز 
چند ماه از تکاپوی مجلسی ها از تغییر در قانون انتخابات 
نگذشــته که معاون پارلمانی ابراهیم رئیسی از آغاز کار 
کارشناســی تهیه «لایحــه جامع انتخابــات» در وزارت 
کشور خبر داد. لایحه ای که یک بار در دولت روحانی هم 

تدوین و به مجلس قبل فرستاده شده بود.
محمد حســینی تلویحا بــه تکراری بــودن چرخه 
تصویب طرح ها و لوایح انتخاباتی اشــاره کرده و گفته: 
«در هــر دوره تغییراتی در قانون انتخابات ایجاد شــده 
اما این بار باید سیاســت های کلی نظام درباره انتخابات 
اعمال و تجربیات گذشته، ضعف ها، ایرادات و ابهامات 
برطرف شــود تا نظام جامع انتخاباتی داشته باشیم که 

این امر مهم با همراهی نمایندگان قابل تحقق است».
اینکه چنیــن لایحــه ای در نهایت به کجــا خواهد 
انجامید مشــخص نیســت تاجایی که بــا روی کارآمدن 
مجلس یازدهــم از قول یک نماینده هم نقل شــد که 
هم زمان ســه طرح درباره اصلاح قانــون انتخابات (با 
تمرکز بر انتخابات مجلس) در پارلمان مطرح شــده و 
هم زمان اصــلاح قانون انتخابات شــوراها هم در حال 
تصویــب در پارلمــان اصولگرایــان اســت. همــه این 
ورودهــای موفق، ناموفق یا نیمــه کاره به قانون گذاری 
درباره انتخابات اما درباره مهم ترین مشــکل این قانون 
تاکنون سکوت کرده اند؛ بی توجهی به نقش احزاب. فارغ 
از رویکردهــا و نگاه های سیاســی حاکم بر روند اصلاح 
قانون انتخابات، مســئله دیگر  قانون بالادســتی یعنی 
قانون اساسی است که رویکردش در انتخابات فردمحور 
بوده و جایگاه احزاب در آن دقیقا مشــخص نیست. این 
در حالی است که مدت هاست فعالان سیاسی و حزبی و 
دست اندرکاران انتخاباتی حتی از سمت نهاد ناظر یعنی 
شورای نگهبان هشــدار می دهند که وضعیت موجود 
رضایت بخش نیســت و محذوف بــودن احزاب یکی از 

خلأها و خلل های اصلی انتخاباتی در ایران است.
سیاست های کلی انتخابات

مجمع تشــخیص مصلحــت سیاســت های کلی 
انتخابات را تدوین کرده که سال ۹۵ ابلاغ شد. مهم ترین 
بخش هایی که در این سیاســت ها بیشــتر مورد توجه 
رسانه ها و فضای عمومی قرار گرفت، بحث هزینه های 
تبلیغات و تعریف رجل سیاسی مذهبی و مدیر مدبربودن 
بود. معیارهای تشخیص «رجل سیاسی، مذهبی و مدیر 
و مدبــر بــودن» نامزدهای ریاســت جمهوری بر عهده 
شورای نگهبان قرار گرفت. شورای نگهبان شرایط رجل 
سیاسی و مذهبی را تعریف کرد اما درباره سن نامزدهای 

ریاست جمهوری در نهایت اظهارنظری نکرد.
دولت پیشین در راستای تحقق همین سند بالادستی 
«لایحه جامع انتخابات» را با هدف ازبین بردن پراکندگی 
و همچنین به روز رســانی قوانین انتخاباتــی تهیه و به 
بهارســتان فرســتاد و مجلس هم در ۱۲ اسفند ۹۷ این 
لایحه را اعــلام وصول کــرد؛ اما نماینــدگان صرفا به 
اصــلاح قانون انتخابات مجلس ورود کردند و خبری از 
چکش کاری لایحه جامع انتخابات در کمیســیون های 
تخصصی به گوش نرســید؛ برای نمونه مجلس دهم 
صرفا با اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی موافقت کرد. این اصلاحات مورد نظر نمایندگان 
برای تقویت کار تشکیلاتی و فاصله  گرفتن از فردمحوری، 
امکان رأی دادن به فهرست های انتخاباتی نیز مانند رأی 
به افراد فراهم شــده بود اما فقط حــق حضور در یک 
فهرست انتخاباتی را داشتند. بااین حال شورای نگهبان 
ایــن مصوبه مجلس را نیز دارای چند مورد ایراد خلاف 
شــرع و قانون  اساسی تشخیص داد و مجلس دهم نیز 
در این خصــوص ناکام ماند. مجلــس البته در یک مورد 
کامیــاب بود و آن طرح شــفافیت هزینه های تبلیغاتی 
انتخابــات مجلس بود که بــا نام «قانون شــفافیت و 
نظارت بر تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی» به تصویب شورای نگهبان هم 
رسید و به دولت برای اجرا ابلاغ کرد. انتخابات مجلس 
یازدهم بعد از تصویب این قانون برگزار شد اما مشخص 
نشد که آیا نظارتی درباره هزینه کردهای تبلیغاتی بر آن 

شد یا نه! هیچ گزارشی هم هیچ وقت منتشر نشد.
داستان همیشگی استانی شدن انتخابات

پس از پیروزی انقلاب اســلامی در بهمن ســال ۵۷ 
و براســاس قانون اساســی جدید، نظام سیاســی ایران 
«تک مجلس» شــد و مــردم نمایندگان خــود را برای 
«مجلــس شــورای اســلامی» انتخــاب می کردند. در 
ســال ۶۸ و در زمــان بازنگری قانون اساســی موضوع 
«استانی شــدن انتخابات» نیز مطرح شــد اما شــورای 
بازنگری قانون اساســی تصمیم دراین باره را به پارلمان 
محول کرد و از آن ســال به بعــد تقریبا همه مجالس 
و همــه دولت ها به دنبــال راهی برای اصــلاح قانون 

انتخابات بوده اند.
اواخر مجلس پنجم، قانون استانی شدن انتخابات در 
مجلس مطرح شــد اما به جایی نرسید. مجلس ششم 
نیز این طرح را به سرانجام رساند اما شورای نگهبان به 
اصل ۳۱ قانون اساســی استناد کرد و آن را موجب بروز 
و افزایش اختلافات محلــی، قومی، قبیله ای و مذهبی 
دانست که در تعارض با همبستگی و وحدت ملی است 
و عامل ازبین رفتن توســعه و تحکیم برادری اســلامی 

می شود، پس آن را رد کرد.
نوبت به مجلس هفتم رسید، نمایندگان برای جلب 
رضایت شــورای نگهبان مواردی از این طرح را اصلاح 
کردند که براساس آن استانی شدن انتخابات شامل همه 
اســتان ها نمی شــد و حوزه انتخابیه مجلس محدوده 
جغرافیایی هر اســتان تعیین شــده و هریک از استان ها 
به عنــوان یک حــوزه انتخابیــه اصلی و حـوزه هـــای 
انتخابیــه تابعه اســتان، حوزه هــای انتخابیــه فرعی 
محســوب مـی شـــدند. این گونه نامزدها فقط در یکی 
از حوزه های انتخابیه فرعی استان ثبت نـــام می کردند 
و شــرط تعلق محلی برای انتخاب شــدن ضروری بود. 
بااین حال باز شــورای نگهبان ایــرادات طرح قبلی را بر 
این طرح نیز وارد دانســت و در نهایــت هم نمایندگان 
بــه فوریت طرح جدیدی که بــا کمی تغییرات در طرح 

مصوب قبلی تقدیم هیئت رئیسه شده بود، رأی ندادند.
در زمــان محمود احمدی نژاد، وزارت کشــور دولت 
اول او تــلاش کرد لایحه ای تهیه کند که بر اســاس آن 
نامزدها توسط احزاب  یا امضاهای مردمی معرفی شوند 

که آن هم راه به جایی نبرد و مسکوت ماند.
مجلس نهــم اما طرح «استانی-شهرستانی شــدن 
حوزه های انتخابیه» را رو کرد که بر اســاس آن کســب 
بالاترین رأی در هر اســتان و کســب حداقل ۱۵ درصد 
رأی از حوزه هــای فرعی را به عنوان شــرط لازم جهت 
رســیدن به مجلس مطــرح کرده بود، ایــن طرح نیز با 
مخالفت شورای نگهبان مواجه شد. نمایندگان مجلس 
دهم در ماه های آخر حضورشــان در بهارستان باز وارد 
قانون انتخابات شــدند و طرح «اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اســلامی، ریاست جمهوری و شوراهای 
شهر و روستا» را تصویب کردند. از جمله اصلاحیه های 
صورت گرفته در این طرح می توان به این موارد اشــاره 
کرد: اصــلاح ماده ۳ قانون انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی به این صورت: «نظارت بــر انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی بر عهده شــورای نگهبان است. این 
نظارت اســتصوابی اســت و شــامل مراحــل اجرائی 
انتخابــات از جمله تأییــد و رد صلاحیت نامزدها طبق 
مواد این قانون (قانون انتخابات مجلس) می شود». در 
متن پیشــین ماده ۳ قانون انتخابات آمده بود: «نظارت 
بر انتخابات مجلس بر عهده شــورای نگهبان می باشد. 
این نظارت عام و در تمام مراحل در کلیه امور مربوط به 

انتخابات جاری است».
یکی از دلایلــی که مجلس دهم را واداشــت تا به 
اصلاح قانــون انتخابــات مجلس بپردازد بــه رویکرد 
شــورای نگهبان و بحث «نظارت استصوابی» بود. علی 
مطهری، نماینــده وقت تهران در مجلــس دهم که از 
منتقدان رویه شــورای نگهبان بــود، در صحن مجلس 
گفته بود:  «نظارت استصوابی یعنی آنکه براساس اسناد 
و مدارک صــورت گیرد اما امروز نظــارت دلبخواهی و 
گزافی اســت که به کشور آسیب می زند به همین دلیل 
مــا در انتهای این ماده قید «طبق مواد قانون» را اضافه 
کردیم چون نظارت اســتصوابی امری بدون مرز نیست 
بلکه باید در چارچوب قانون باشــد». همچنین مجلس 
در تلاش بود طرح تناسبی شدن انتخابات را پیگیری کند. 
علی لاریجانی، رئیس مجلس دهم که از مدافعان این 
طرح بود، در یک ســخنرانی عنوان کرد: «اگر انتخابات 

به صورت تناسبی و با رأی های مبتنی بر اکثریت و تناسب 
بین گروه ها و تشــکل ها باشد آن گاه همه می توانند وارد 
سیستم شوند و هیچ کسی جا نمی ماند. دیگر اپوزیسیونی 
که حذف شود، وجود نخواهد داشت، همه وارد مجلس 
می شوند که این یک گام اســت». دفاع رئیس مجلس 
وقت از انتخابات تناســبی نشان می داد که طراحان این 
طرح با هماهنگی شورای نگهبان چنین ایده ای را مطرح 
کرده اند. عبدالکریم حسین زاده از نمایندگان فراکسیون 
امید مجلس دهم گفته بود: «در جریان این جلســات و 
مشورت های نمایندگان و شورای نگهبان، این شورا تأکید 
داشت که بیشترین نگاهش برای تأیید این طرح معطوف 
به تناسبی شــدن انتخابات اســت». همین می شود که 
این مورد نیز به مواد دیگر طرح الحاق می شــود. حتی 
کدخدایی سخنگوی وقت شورای نگهبان نیز گفته بود: 
«برگزاری انتخابات به صورت تناسبی به عدالت نزدیک تر 
اســت». همچنین گفته شــد که در جلســه کمیسیون 
شــوراها نماینده شــورای نگهبان ایراداتــی را به طرح 
استانی شدن انتخابات مجلس وارد کرده و مدل تناسبی 
را بــرای برگزاری انتخابات مجلس شــورای اســلامی 
پیشنهاد داده بود. در نظام انتخاباتی تناسبی اصل بر این 
است که به هر حزب یا گروه سیاسی حاضر در انتخابات 
به تناسب آرائی که به دســت آورده، کرسی هایی داده 
شــود. در این نظام انتخاباتی رأی دهندگان در هر حوزه 
باید چند نامــزد را انتخاب کننــد و بنابراین هر حزب یا 
فهرست بر اســاس تعداد کرســی های خالی حوزه ها، 
لیســت انتخاباتی خود را اعلام می کنــد. ولی برخلاف 
انتخابات اکثریتی فهرســتی که بیشــترین رأی را بیاورد 
صاحب تمام کرسی ها نمی شــود و فهرست های دیگر 
در صورت احراز حد نصاب به تناســب صاحب کرســی 
خواهنــد شــد.  در نهایت جزئیات طــرح اصلاح قانون 
انتخابات و الحاق یک تبصره به آن در مجلس تصویب 
و به شورای نگهبان فرســتاده شد اما این شورا آن را به 
مجلس بازگرداند و نمایندگان نیز دیگر اقدامی برای آن 

نکردند.
 علی لاریجانی در روزهای آخر حضورش در مجلس 
درباره اینکه چرا این قانون به جایی نرســید، گفته بود: 
«جلسه ای با حضور آقای کدخدایی، کمیسیون مربوطه 
و مرکز پژوهش های مجلس گذاشــتیم و هدف را بیان 
کردیم و مطالعات وســیعی روی مجالس مختلف دنیا 
انجام دادیم؛ در نهایت به مدل انتخابات تناسبی رسیدیم 
بــه این معنا که نقش افراد هم در یک شــهر کوچک و 
هم در کل اســتان لحاظ شــود؛ بر این اســاس، قانون 
انتخابات بســیار تغییر کرد و دو ســال کار برد و بعد در 
مجلس تصویب شد  اما یک دفعه دیدیم شورای نگهبان 
اصل تناســبی و اســتانی بودن را برهم زده و شفافیت 
مالی خواســت که اینجا مجلس حق داشــت ناراحت 
شــود البته موضوع شــفافیت مالی را با اصرار شورای 
نگهبان تصویب کردیم و نمی دانیم گره آن کجاست  اما 
درباره قسمت های دیگر، مجلس روی نظر خود ماند و 
نظر شــورا به کمیسیون رفت و از آن تبعیت شد و اصل 
تناسبی را برداشت و در مجلس به تصویب رسید  اما باز 

هم شورا آن را قبول نکرد».
اما شــورای نگهبان در پاســخ به لاریجانی و چرایی 
تصویب نشــدن این طرح بیانیه  داد و سخنگوی شورای 
نگهبان نیز گفت مصوبه مجلس درباره قانون انتخابات 
از جهــات مختلــف دارای ابهامات گوناگــون، ایرادات 
شرعی و قانونی است. شورای نگهبان «کاهش مشارکت 
مردم»، «عدم رعایت حقوق نامزدها و شهروندان» را از 

ایرادهای این طرح دانسته بود.
ادامه راه در مجلس یازدهم

مجلس یازدهم از خرداد ســال ۹۹ آغاز به کار کرد و 
از همان ابتدا طرح «اصلاح مــوادی از قانون انتخابات 

ریاست جمهوری» را در دستور کار خود قرار داد و کلیات 
آن به تصویب رسید.

از موارد این طرح، تعیین محدوده سنی بین ۴۵ تا ۷۰ 
سال برای نامزدهای ریاست جمهوری بود که در نهایت 
محدوده ســنی بین ۴۰ تا ۷۰ ســال تعیین شــد. شرایط 
اختصاصــی نیز برای نامزدها در نظر گرفته شــد: رجال 
مذهبی و سیاســی، ایرانی  الاصل و نداشــتن تابعیت و 
اقامت یا مجوز کارت سبز (گرین کارت) کشورهای دیگر 
در گذشته و حال، مدیر و مدبر بودن، حسن سابقه، امانت 
و تقوا، مؤمن و معتقد به مبانی جمهوری اسلامی ایران 

و مذهب رسمی کشور.
همچنیــن شــرایط عمومــی داوطلبــان انتخابات 
را به علاوه معیارهای تعریف شــده  ریاســت جمهوری 
بــرای «مدیر و مدبر بودن کاندیداها» و «رجل سیاســی 
و مذهبــی» بودن را نیز اضافه کــرد. البته منتقدان این 
طرح نیز کم نبودند و اعتقاد داشتند مجلس هم اصول 
قانون اساسی را زیر پا گذشته و هم با تصویب این طرح 
به دنبــال محدود کردن حضور کاندیداهــا در انتخابات 
ریاست جمهوری اســت. در هر حال این طرح با ایرادات 

شورای نگهبان مواجه شد.
سخنگوی شــورای نگهبان گفته بود: «بخشی از این 
ایرادهــا مربوط به ماده یک این طرح اســت که با اصل 
۱۱۵ قانــون اساســی مغایرت دارد. از جملــه جایی که 
مربوط بــه تابعیت و اخذ نکردن مجــوز اقامت دائم از 
دیگر کشورها یا محدودکردن سابقه تصدی سمت هایی 

که در جزء ۱۰ بند ب این قانون آمده است».
 طرح دوباره به مجلس بازگشت و گزارش کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها درخصــوص اصلاحات 
انجام شــده بــر روی این طرح برای تأمین نظر شــورای 
نگهبان به تصویب رســید. بر اســاس ایــن اصلاحات، 
حداقل ســن داوطلبان انتخابات ریاســت جمهوری ۴۰ 
سال تمام و حداکثر سن ۷۵ سال تمام در هنگام ثبت نام 
تعیین شد که پیش از این در مصوبه مجلس حداکثر سن 
۷۰ ســال بود. همچنین در ماده ۱ که مربوط به شــرایط 
اختصاصی داوطلبان ریاست جمهوری بود، در جزء ۲ بند 
«الف» آن شــرط ایرانی الاصل و تابع  ایرانی بودن تعیین 
شد. این طرح مجددا به شــورای نگهبان فرستاده شد؛ 
اما باز رد شد و در نهایت به دلیل نزدیکی به سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاســت جمهوری، طرح مسکوت ماند و 

قانون قبلی برای انتخابات اجرا شد.
شرایط مطرح شده در این طرح به گونه ای بود که این 
شائبه بارها مطرح شــد که نمایندگان قصد دارند راه را 
برای نامزدی خاص که همان رئیس مجلس بود، فراهم 
کنند و البته برخی نامزدهای جناح مقابل را حذف کنند. 
همچنین این انتقاد مطرح شــد که هــدف از این طرح، 
کم رنگ کردن نقش مردم و تقویت نقش شورای نگهبان 

در انتخابات است.
صادق زیباکلام، اســتاد دانشــگاه تهران به روزنامه 
آرمان گفته بود: «این اصلاحات در حقیقت قدرت را برای 
جلوگیری از انتخاب افرادی که مدنظر هستند، بیشتر کرده 
است. واقع مطلب این است که هرگونه شرطی که برای 
نامزدها گذاشــته شود، مغایر با ابتدایی ترین و اولیه ترین 
اصول دموکراســی و مردم سالاری است». عباس عبدی 
فعال سیاســی اصلاح طلب نیز به خبرآنلاین گفته بود: 
«شرایط تازه ای که مجلس یازدهم در صدد الحاق آن به 
قوانین انتخاباتی کشور است، نه تنها تناسبی با مطالبات 
و خواسته های عمومی در این زمینه ندارد بلکه درست 

در نقطه عکس آن قرار گرفته است».
مجلس یازدهم تا اینجای کار علاوه بر طرح «اصلاح 
مــوادی از قانون انتخابــات ریاســت جمهوری» برای 
انتخابات دیگر نیز طرح نوشته است. نمایندگان در اولین 
ماه های فعالیت خود طرح های «تبدیل نظام انتخابات 
اکثریتی بــه تناســبی در حوزه هــای چندنمایندگی» و 
«نظام انتخابات تناســبی، استانی- شهرســتانی» را به 
هیئت رئیســه دادند. آنها همچنین طرح «اصلاح قانون 
انتخابــات شــوراها» را در دســتور کار قــرار دادند که 
مهم ترین موضوع آن تغییر شــیوه نظارت بر صلاحیت 
نامزدها بود که در نهایت اختیار تامه را به هیئت نظارت 
داد و نقــش دیــوان عدالت اداری را بــرای دادخواهی 
مجدد حــذف کرد. تغییــری که از آن بــه تضییع حق 
دادخواهی و ایفای نقش شــورای نگهبانی یاد شــده و 

مورد انتقاد قرار گرفته است.
قانون انتخابات در ۴۰ سال اخیر بارها در شرف تغییر 
قرار گرفته اســت؛ اما شاید به عمد یا سهو در همه آنها 
نقش احزاب به دست فراموشی سپرده شده است. حال 
باید دید «لایحه جامع انتخابــات» که معاون پارلمانی 
ابراهیم رئیســی وعده آن را داده، می تواند راهی جدید 
در انتخابات آینده باز کند یا باز در بر همان پاشــنه قبلی 

خواهد چرخید.

مروری بر تلاش های صورت گرفته برای تغییر قانون انتخابات

بدون تاریخ بدون امضا

 ایسنا: ذبیح االله خداییان سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری درباره 
آخرین وضعیت پرونده فایل صوتی وزیر ســابق امور خارجه (ظریف) 
گفــت: در این خصــوص وزارت اطلاعات و ســازمان اطلاعات ســپاه 
پرونده را تشــکیل دادند و تحقیقات خوبی شده و از تعداد زیادی افراد 
مطلع تحقیق شــده و در جریان تکمیل شــدن در دادسراست. پرونده 
مفتوح در دادسراســت و هنوز به دادگاه ارســال نشده است. او درباره 
ممنوع  الخروجی هــای بی ضابطه نیز گفــت: ممنوع الخروجی ها چند 
دسته هســتند؛ عده ای با قرار نظارت قضائی ممنوع الخروج می شوند 
و حداکثر مدت آن شــش ماه است و به شخص ممنوع الخروج اعلام 
می شــود. برخی از ممنوع الخروجی ها با حکم دادگاه است. تعدادی 
از افراد ممنوع الخروجی  به موجب ماده ۱۶ قانون گذرنامه اســت که 
در این راســتا بخش نامه ای توســط معاون اول قوه قضائیه صادر شده 

مبنی بر اینکه هر نــوع ممنوع الخروجی تحت نظارت مقامات قضائی 
صــورت بگیرد. برخی از ممنوع الخروجی ها توســط واحدهای اجرای 
ثبت صورت می گیرد. اشــخاص می توانند بــه درگاه ثبت من مراجعه 
کننــد و ببینند که ممنوع الخروج هســتند یا خیــر. بنابراین با توجه به 
بخش نامــه ای که صادر شــد، امیدواریم که ایــن ممنوع الخروجی ها 
ساماندهی شــود. دولت باید با مراجع نظارتی وارد عمل شوند. کاری 
کنیم که مشــکلی برای شــخصی در این راســتا ایجاد نشود. خداییان 
در پاســخ به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا برای حمله سایبری به سامانه 
ســوخت، پرونده ای در قوه قضائیه تشکیل شده است؟ گفت: گزارشی 
در این خصوص به دادســرا واصل شــده اســت اما در جریان تکمیل 
تحقیقات و شناسایی مرتکبان و مسببان هستند و کسی بازداشت نشده 

و پرونده در دست تکمیل و تحقیقات است.

او در پاســخ به این ســؤال که رأی پرونده بیژن قاســم زاده ( قاضی 
صادرکننده حکم فیلتر تلگرام و محکوم در پرونده طبری) به چه علت 
نقض شــده و چه نقصی داشته است؟ گفت: ایشان قبلا محکوم شده 
بود و یکی از جرائم ارتکابی اش، جرم ارتشــا بود که محکومیت یافته 
بود و پرونده در این بخش در ارتباط با ارتشــا نقص تحقیقاتی داشــته 
و رأی نقض شــده و به دادگاه صادرکننده عودت داده شد و هم اکنون 
درحال تکمیل تحقیقات و استماع اظهارات شهود و مواجهه حضوری 
اســت. او افزود: قسمت دیگر از حکم صادرکننده نقض بلاارجاع بوده 
که بر این اســاس در دیوان عالی نقض شــده و بــه دلیل اینکه نقض 
بلاارجاع شده حکمی که صادر شده بدون رعایت تعدد جرم باید باشد 
و بعد از تکمیل تحقیقات و صدور حکم و اگر اعتراضی شود، به دیوان 

ارسال می شود والا حکم اجرا خواهد شد.

پرونده ظریف هنوز به دادگاه نرفته است
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